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《区域经济学》课程教学大纲

Syllabus of Regional Economics

课程基本信息（Course Information）

课程代码

（Course
Code）

EC327
*学时

（Credit Hours）
48

*学分

（Credits）
3

*课程名称

（ Course
Name）

（中文）区域经济学

（英文）Regional Economics

课程性质

(Course
Type)

专业选修课(Professional Elective course)

授课对象

（Audience
）

经济管理试验班全体本科生(All Undergraduates of Economics and Management)

授课语言

(Language
of

Instruction)

汉语（Chinese）

*开课院系

（School）
安泰经济与管理学院(Antai College of Economics and Management))

先修课程

（Prerequisi
te）

经济学原理(Principles of Economics)

授课教师

（Instructor
）

罗守贵(Luo Shougui)
课程网址

(Course Webpage)
Canvas

*课程简介

（Description
）

主要学习区域经济学的相关理论与应用，包括工业区位论、农业区位论和城市区位论等区域经

济学的理论基础知识。在此基础上，重点学习中国区域经济的实践和区域布局的现实问题，并对人

流、物流、资金流、技术流、信息流等特点和规律进行分析。同时还对城市的空间扩展和城市体系

的结构进行分析，解释城市化的内在机制，并解释诸如居住空间等热点问题。本课程的特点是理论

与应用相结合，培养学生对区域问题的分析能力。主要内容包括：

第一讲： 概论(1-3)
第二讲： 中国区域经济发展的实践概览(2-6)
第三讲： 农业区位论(7-9)
第四讲： 工业区位论(10-12)
第五讲： 城市区位论(13-15)
第六讲： 区域经济案例分析之 1：苏州产业发展战略研究(16-18)
第七讲： 区域案例分析之 2：贵州蔗香港经济开发试验区研究(19-21)
第八讲： 区域案例分析之 3：深圳区域经济研究(22-24)
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第九讲： 区域案例分析之 4：十堰域经济研究与规划(25-27)
第十讲： 产业集群理论与实践(28-30)
第十一讲：上海经济的空间结构与发展模式(31-33)
第十二讲：产业布局的理论与实践(34-36)
第十三——第十六讲：小组区域研究汇报和讨论(37-48)

*课程简介

（Description
）

Regional Economics is an applied economics course faced to the postgraduate students majoring in
economics and management, e.g. Western Economics, Industrial Economics, International Trade, Business
Administration, Tourism Management.

Regional Economics takes location theory and labor regional division theory as theoretical
foundation, and makes research on the characteristics of several regions, their development rules and the
relationship of mutual effect and influence according to the individual economics development situation.
The main purpose is to provide scientific guide for regional produce location, enterprises location, industry
structure optimization and strategy plan for regional economy and society development.

The aim is that after the course study, students can understand the principle of regional economics,
follow up advanced research about this course, and master the unique research method. And also they can
apply the regional economics theory to analyze the new situation in the process of China’s Reform and
Open. This is helpful for economy construction.

We will focus on the theory and application of regional economic including industrial location theory,
agricultural location theory, urban location theory and so on. Especially on the realities of regional
distribution and the practices of the regional economics of China, then we will analyze the features and the
disciplines of flow, logistics, capital flow, technology flow, information flow, etc. at the same time, we will
analyze the space expansion and the structures of cities to explain the internal mechanism and hot issues
like living space etc. the feature of this course is to combine the theories with practices to improve
students’ analytical capacity on regional issues.

课程目标与内容（Course objectives and contents）

*课程目标

(Learning
Outcomes)

通过本课程的学习，要求学生能够从总体上把握区域经济学的理论基础；跟踪了解国内外本学

科研究的前沿；掌握本学科独特的研究方法。同时能够运用区域经济学理论分析中国改革开放过程

中出现的区域发展新情况、新问题，为经济建设服务。具体包括：

1. 了解区域经济学的理论体系、基本概念和基本原理(A3、A5）；

2. 掌握区域经济学的基本分析方法(A5、B1、C3)；

3. 了解中国区域经济发展现状和存在的主要问题(A5、B1、B3、C3)；

4. 能够运用区域经济学的理论和方法对一个区域进行比较全面的剖析（A5、C3、D5）。

Through the study of this course, students are required to grasp the theoretical basis of regional
economics in general; To keep track of the frontiers of domestic and foreign research; Master the unique
research methods of this subject. At the same time, we can use the regional economic theory to analyze the
new situation and new problems in the process of China's reform and opening up, and serve for the
economic construction. Specific include:

1. Understand the theoretical system, basic concepts and basic principles of regional economics;
2. Grasp the basic analysis method of regional economics；
3. Understand China's regional economic development status and the main problem;
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4. Be able to use the theory and method of regional economics to make a comprehensive analysis
of a region.

毕业要求指标

点与课程目标

的对应关系

（选填，非必

填项）

课程目标 毕业要求指标点

*教学内容进

度安排及对应

课程目标

(Class

Schedule &

Requirements

& Course

Objectives)

章节 教学内容

（要点）

教学目标 学时 教学方

式

作业及考

核要求

课程思政

融入点

对应课

程目标

第 1-2讲 区域经济学

概览

了解区域经济学

的基本理论体系

和部分典型的区

域经济现实问题

6 课堂教

学为主

分组并明

确小组研

究任务和

分工

了解中国区

域经济的基

本特点，中

国的基本国

情

课程目标 1

Lecture
1-2

Overview 6 Classroo
m
teaching

第 3-5 讲 区域经济学

的基本理论

和方法

掌握农业区位论、

工业区位论和城

市区位论的基本

概念和原理

9 课堂教

学为主

小组研究选

题酝酿

运用区位论

分析中国农

业布局、工

业布局和城

市空间分布

得特点和规

律，深入了

解中国的国

情

课程目标 1、

2、3

Lecture
3-5

Basic theory
& methods
of regional
economics

9

Classroo
m
teaching

第 6-9 讲 区域案例分

析

分别了解发达

地区和欠发达

地区区域经济

发展特点

12 课堂教

学为主

小组研究选

题酝酿

了解中国的

区域差异和

国外区域差

异的区别及

其原因

课程目标 3、

4

Lecture Case 12
Classroo
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6-9 analysis m
teaching

第 10讲 产业集群理

论与实践

掌握区域产业

集群的分析框

架、要素构成和

各部分的关系

3 课堂教

学为主

小组研究 了解中国产

业发展的空

间特点和优

势

课程目标 4

Lecture
10

Theory and
practice of
industrial
location in
China

3 Classroo
m
teaching

第 11讲 上海经济的

空间结构与

发展模式

了解上海经济

的空间特征

3 课堂教

学为主

继续小组研

究

了解上海国

际大都市的

经济特点及

其在改革开

放中的独特

作用

课程目标 3、

4

Lecture
11

Spatial
structure
and
developmen
t model of
Shanghai
economy

3 Classroo
m
teaching

第 12讲 产业布局的

理论与实践

了解产业布局

的原理

3 课堂教

学为主

继续小组研

究

了解中国产

业发展的空

间特点及其

变化

课程目标 2

Lecture
12

Case
analysis

3 Classroo
m

teaching
第 13-16
讲

小组讨论 小组研究成果汇

报，锻炼学生的研

究能力和展示能

力

12 小组汇

报与讨

论

小组课堂汇

报和讨论

讨论中国区

域经济发展

的特点和规

律

课程目标 4

Lecture
13-16

Group
discussion 12

Group
presentat
ion &

discussio
n

课程目标达成

度评价

（选填，非必

课程目标

考核方式

平时作业(20

分)

课程项目

(30 分)

期末考试

（50 分）
课程目标权重 课程目标达成度
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填项）

*考核方式

(Grading)

每小组 3-5 人左右，每一小组选择一个区域，对该区域经济发展进行深入的考察和研究。

There are about 3-5 students in each group. Each group chooses a region to conduct an in-depth
investigation and study of the regional economic development.
（1）上课参与程度：10%。主要考核同学的课堂表现。

（2）小组讨论：40%。主要考核资料处理、分析解决问题、口头表达等方面的能力以及团队合作的

效果。

（3）课程论文：50%。主要考核对区域经济学的基本原理和的思维方式的掌握程度，以及将相关知

识用于分析区域经济的能力、撰写课程论文中的文字处理能力等。

（1）Class participation: 10%. Mainly to examine the students' classroom performance.
（2）Group discussion: 40%. Mainly to test students' ability to data processing, analysis , solve the

problem, oral communication and team cooperation effect.
（3）Course paper: 50%. Mainly to evaluate the mastery of the basic principle and ways of thinking

in regional economics, as well as the ability to use relevant knowledge to analyze regional economy and
the word processing ability in writing class paper.

*教材或参

考资料

(Textbooks
& Other
Materials)

1.陈秀山、张可云编：《区域经济理论》，商务印书馆，2003年 12月第一版。

2. 安虎森：《区域经济学》（马工程教材），高等教育出版社，2019。

其它（More）

小组课程论文要求：

1内容：选择某一个地区，运用区域经济学的有关理论分析其经济发展的特点、存在问题及对策建

议。

2字数要求：5000字以上，最多不超过 10000字。

3体例：采用 1、1.1、1.1.1的标题格式，正文和二级以下标题用 5号宋体字，一级标题用 4号宋体

加粗，详见后面的样文。

4图表：图表要规范、整齐、美观，图的标题在下，表的标题在上。

5作者基本信息：首页写上作者姓名、学号、班号等基本信息。

6打印要求：采用 A4纸单面打印，并把各页装订在一起。

7知识产权：按照学术规范，在文末标出参阅过或引用过的文献名称及出处（即尾注）。

Group course paper requirements：
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1 Content: select a region, use regional economics to analyze the characteristics, existing problems of
its economic development, and give countermeasures.

2 Word count requirements: more than 5000 words, not more than 10000 words.
3 Format: use the title of the 1, 1.1, 1.1.1 format, text and secondary title song typeface with 5 below,

primary title song typeface bold use 4, see the back of the sample text.
4 Chart: the chart should be standardized, neat and beautiful, with the caption of the chart below the

title of the table above.
5 Author's basic information: the home page write down the author's last name, student number, class

number and other basic information.
6 Print requirements: A4 paper single-sided printing, and bound together.
7 Intellectual property: in accordance with academic norms, at the end of the text cited or cited the

name of the literature and the source (ie end note).

备注

（Notes）

备注说明：

1．带*内容为必填项。

2．课程简介字数为 300-500字；课程大纲以表述清楚教学安排为宜，字数不限。


